
Jiho čeští sokolové hodnotili  
 

   Vyslanci a delegáti tělocvičných jednot Sokolské župy Jihočeské se sešli na Valné hromadě 
v Českých Budějovicích. Hodnotili činnost první a stále jediné sloučené krajské župy v rámci 
celé České obce sokolské v osmém roce jejího trvání. Připomeňme, že Jihočeská župa vznikla 
sloučením tří „husitských“ žup (Husovy, Jeronýmovy a Žižkovy) dne 1. ledna 2005. V župě 
se sdružuje celkem 49 sokolských tělocvičných jednot z rozsáhlého území celého Jihočeského 
kraje, v nichž cvičí a sportuje více než 8 000 členů. Velice potěšitelné je, že téměř polovina z 
nich je mladší 18 let. Největší tělocvičné jednoty najdeme v Písku, v Českých Budějovicích a 
v Milevsku.    
   Sportovci Sokolské župy Jihočeské dosáhli v uplynulém roce mnoha významných úspěchů 
v soutěžích všech úrovní. Mohou se pyšnit řadou medailových umístění i mnoha tituly mistrů 
České republiky, přivážejí medaile z Evropských i světových klání včetně Mistrovství Evropy 
a světa. Proto dříve než došlo na vlastní rokování, převzali z rukou starosty Jihočeské župy 
Stanislava Matouška a místostarosty ČOS Oldřicha Lomeckého ceny nejúspěšnější sportovci 
župy. V kategorii žáci byly nejlepším kolektivem určitě mažoretky Sokola Blatná (1. místo 
ME a MČR). V kategorii junioři - jednotlivci: 1. místo Petr Mára - kanoistika Sokol Písek, 2. 
Josef Havlíček – atletika Sokol České Budějovice, 3. Kateřina Malá – judo Sokol Dačice, 
mezi kolektivy byly nejlepší mladší dorostenky – házená Sokol Písek. V kategorii dospělí - 
jednotlivci: 1. místo Anna Zástěrová – kanoistika Sokol Písek (nejlepší česká kajakářka ve 
sjezdu na divoké vodě), 2. Milan Kučera – kanoistika Sokol Písek, 3. Nikol Jiroutová – 
atletika České Budějovice, mezi kolektivy byly nejlepší ženy – házená Sokol Písek. 
V kategorii veteráni: 1. místo Vladimír Pikl – kanoistika Sokol Písek, 2. Pavel Fleischmann – 
atletika Sokol Milevsko, 3. Gustav Kučera – kanoistika Sokol Písek. Na závěr slavnostního 
aktu ještě předali bronzovou medaili ČOS Marii Sládkové ze Sokola Volyně za celoživotní 
práci pro Sokol. Starosta župy pak poděkoval za dlouholetou práci v předsednictvu čtyřem 
odstupujícím členům z devítičlenného předsednictva. 
   V následujících zprávách zhodnotili členové předsednictva činnost župy v uplynulém roce i 
celkovou situaci ve sportu.  
   Rok 2012 byl rokem oslav 150. výročí založení Sokola, jejichž vyvrcholením byl XV. 
všesokolský slet. Jihočeští sokolové se k těmto oslavám připojili. Po slavnostních 
tělocvičných akademiích, sportovních kláních, výstavách či přednáškách v mnoha jednotách 
se největší župní oslavy uskutečnily v červnu v Českých Budějovicích. Při II. župním sletu se 
v jedenácti sletových skladbách představilo více než 900 cvičenců, z nichž 700 bylo 
z Jihočeské župy, zbytek ze sousedních žup a ze žup pražských (k doplnění cvičebních celků). 
Nácvik sletových skladeb, příprava a průběh župního sletu byly krásnou ukázkou aktivity celé 
Jihočeské župy. Zdařilá byla i výstava „Sokol na jihu Čech“ v Radniční výstavní síni, 
přibližující různorodou sportovní a kulturní činnost současnosti a připomínající i slavnou 
sokolskou minulost. 
   Vrcholem oslav pro cvičence, cvičitele i organizátory byla určitě jejich účast na XV. 
všesokolském sletu. Župa vyslala do Prahy téměř 600 cvičenců, kteří se představili v jedenácti 
sletových skladbách. Ubytování a stravování bylo zajištěno v ZŠ Ohradní v Praze-Michli, 
poměrně blízko stadionu Slavie – Synot Tip Aréna, na němž se slet konal. Jihočeská výprava 
byla nejpočetnější z celé republiky a přispěla k úspěšnému průběhu celého sletu. 
   Vedle náročného nácviku sletových skladeb a přípravy obou sletů se činnost v jednotách 
nezastavila. O tom svědčí velmi dobré výkony v mnoha sportovních odvětvích i v soutěžích 
sokolské všestrannosti. O tom svědčí i počty cvičenců všech věkových kategorií ve 49 
jednotách župy Jihočeské. Zárukou pro budoucnost jsou pravidelná školení cvičitelů sokolské 
všestrannosti – v roce 2012 si župa vyškolila 30 nových cvičitelů. Župa organizuje i 
pravidelné doškolování cvičitelů formou oblastních srazů podle jednotlivých složek. 



   Z uvedeného je zřejmé, že rozsah činností sportovních, kulturních a společenských se příliš 
nelišil od let předchozích, i když v souvislosti s oslavami 150. výročí Sokola byla veškerá 
činnost v roce 2012 mnohem širší a náročnější. Největším problémem se již několik let po 
sobě stává financování činnosti, související s vytunelováním SAZKY. V porovnání s rokem 
2008 hospodařila župa v roce 2012 s prostředky o třetinu nižšími, v roce 2011 dokonce pouze 
polovičními. Peníze z vlastních zdrojů ČOS totiž přestaly existovat, zcela chybí investiční 
prostředky, nedostatečné jsou dotace na TVZ – a všichni víme, jak ceny všeho rychle stoupají. 
Díky značně zpřísněným pravidlům pro hospodaření dokázala župa vyjít i s těmito 
okleštěnými finančními prostředky. Změny se dotkly i řízení župy - administrativu pro 49 
tělocvičných jednot s více než 8 000 členy zajišťují pouze 2 placení pracovníci. 
   Napjatá finanční situace se velice negativně odráží na činnosti tělocvičných jednot, hlavně 
pokud jde o péči o sokolský majetek a stav členské základny. Stále častěji dochází kvůli 
nedostatku finančních prostředků k převodu majetku tělocvičných jednot na obce nebo jeho 
odprodeji – a to nejen v naší župě. V posledním roce řešilo předsednictvo tuto situaci 
v Ledenicích, Radomyšli, Suchdole  nad Lužnicí a Studené, kritická je situace ve Strakonicích 
a ve Čtyřech Dvorech. Za poslední roky klesl počet členů župy o více než tisíc, tedy o 12 %. 
Tyto údaje jsou určitě dostatečně alarmující. Sokolské jednoty nabízejí sportovní vyžití všem 
věkovým kategoriím cvičenců, sportovcům i méně pohybově nadaným, starším či 
hendikepovaným osobám. Od svého vzniku si zakládají na tom, že jejich cvičení je finančně 
dostupné všem, i těm nejchudším vrstvám obyvatel. Proto také cvičitelé dělají svou práci 
dobrovolně, tedy naprosto bezplatně. 
   Velkou zásluhu na chodu župy a tělocvičných jednot mají činovníci, cvičitelé a trenéři, kteří 
se ve svém volném čase věnují práci s mládeží i s dospělými, o víkendech se vzdělávají, 
organizují pro své svěřence nejrůznější akce, zúčastňují se s nimi soutěží a závodů. Určitě je 
to práce radostná, ale zároveň velice náročná. Všem, kteří ve smyslu hesla „V zdravém těle 
zdravý duch“ pečují o blaho druhých, patří veliké poděkování. A přání, aby jim jejich zápal, 
nadšení a obětavost vydržely co nejdéle. Věřme, že i námi volení zástupci ve státních 
funkcích si konečně uvědomí, že sport a cílený pohyb je nejlepší prevencí proti civilizačním 
chorobám obyvatelstva a hlavně proti rozmáhající se trestné činnosti dětí a mládeže. A že 
pochopí, že tělocvičné jednoty si na svoji činnost v žádném případě nemohou vydělat. Že 
právě naopak potřebují finanční dotace, které se ale společnosti mnohonásobně vrátí ve 
smysluplném využití volného času mládeží, zvýšení fyzické zdatnosti dětské i dospělé 
populace a tím jejich menší nemocnosti. 
 

     Zuzana Sekalová 
 
 

Fotografie z jednání valné hromady: 
 

 

 
 
 
Předsednický stůl – zleva: 
Václav Protiva – řídil jednání – České 
                    Budějovice 
Oldřich Lomecký – místostarosta ČOS 
Stanislav Matoušek – starosta župy –  
                     Lišov 
Milan Kučera – ved. Odboru sportů – 
                      Písek 
František Franěk – odstupující  
                    hospodář župy – Milevsko 

 



      
    Mažoretky Sokola Blatná 

   

   Poděkování odstupující náčelnici – přebírá bratr 
 

     

    Starosta župy br. Matoušek při projevu 
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